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                                                        Úvod 

 

Spousta lidí se podivovala nad mým výběrem tématu pro bakalářskou 

práci. Rozhodla jsem se totiţ zpracovat historii českého tenisu, především 

tedy toho přerovského. Všichni mě ihned posílali spíše na fakultu tělesné 

kultury. Ale proč? Coţpak není sport součástí naší kultury? Já osobně 

si troufám říci, ţe je to jeden velký fenomén, který je vědeckou historií 

do značné míry opomíjen. Přičemţ sport provází naše dějiny uţ od starověku, 

základy mnohých sportů byly poloţeny jiţ v raném novověku. Tak například 

ty hokejové jsou vyobrazeny proslulým mistrem Brueghelem, který namaloval 

holandské sedláky, jak se zahnutými holemi honí za míčkem. U nás se hra 

objevuje za Jiřího z Poděbrad.
1
 Své základy zde měl samozřejmě i tenis.  

Dalším důkazem oblíbenosti sportu je fakt, ţe snad kaţdý z nás někdy 

provozoval sport aktivně, ať uţ se jedná o závodní činnost či se jednalo pouze 

o projíţďku na kole, plavání nebo bruslení. Navíc, co pozoruji já sama 

osobně, tak i lidé, kteří se věnují spíše umění, do určité míry rozumí 

některému sportu pasivně. To vše mě přivedlo k závěru, ţe je třeba tento 

fenomén lidské společnosti prozkoumat a věnovat se mu trošku hlouběji. 

Pro začátek jsem si vybrala konkrétní sport, a to tenis.    

 Jak uţ jsem psala, neznám vědecké práce o sportu, i kdyţ publikací 

o něm je mnoho. Ať uţ se jedná o praktické příručky pro zlepšení výkonu 

či teoretické knihy o technologiích a historii. Jsou však psány zejména 

novináři nebo bývalými hráči toho či onoho sportu. Budu se věnovat 

přerovskému tenisu, proto bych se ráda zmínila o ing. Rudolfu Štěpančíkovi, 

                                                 
1 Gut, Karel, Prchal, Jaroslav: Český hokej, Praha 2004.  
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který například zpracoval jak přerovský tenis, tak i fotbal. Zejména tedy jeho 

kniha Historie tenisu v Přerově je velmi detailní a čtenář si z ní dozajista 

odnese spoustu zajímavých informací. Je moţno vyčíst, ţe autor knihy 

sám tenis provozoval a stále je aktivním hráčem, jelikoţ podávané informace 

mají svojí kýţenou vypovídající hodnotu. Jediné, co bych autorovi vytkla, 

je zápis oněch výsledků, poněvadţ mohou na některé čtenáře působit 

zmatečně. To především z toho důvodu, ţe i kdyţ autor píše Přerov jako 

hostující tým, ve výsledcích ho uvádí jakoţto domácí, čehoţ si nepozorný 

čtenář nemusí nutně všimnout. Navíc, to není v jeho knize pravidlo 

a je to psáno jednou tak a podruhé zase jinak. Avšak i přes tento nedostatek 

povaţuji knihu za velmi kvalitní a myslím, ţe můţe slouţit jako příklad 

pro ostatní potenciální autory dějin jiných sportovních klubů. Ze světových 

autorů bych jmenovala jméno Phil Ball, který se věnuje španělskému fotbalu 

a zmínila bych jeho dvě nejznámější a také nejpopulárnější knihy: Morbo: the 

story of Spanish football a Bílá bouře – 100+1 rok Realu Madrid.  

Mou nejširší pramennou základnu tvoří noviny, ze kterých nebudu čerpat 

pouze holá data a výsledky, ale vynasnaţím se tyto údaje především 

zanalyzovat a zhodnotit. Coţ znamená především podat čtenáři informace 

typu jak se dařilo přerovskému tenisu v celorepublikovém měřítku nebo jaká 

byla jeho oblíbenost v Přerově vůči jiným sportům. K tomu mi poslouţí údaje 

o návštěvnosti různých zápasů či turnajů. nebo také staré fotografie. 

Samozřejmě se vynasnaţím, aby má bakalářská práce neobsahovala přespříliš 

číselných hodnot a výsledků, maximálně vypíši konečnou tabulku. Mimo 

noviny budu ke své práci také pouţívat tenisové ročenky, které mi budou 

slouţit k doplnění a obohacení údajů získaných z výše zmíněných tisků. 
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Samozřejmě také vyuţiji různé dokumenty, například stanovy klubu 

či smlouvy různých hráčů, z nichţ za zmínku určitě stojí smlouva Jaroslava 

Navrátila, současného kapitána české davis cupové reprezentace a jednoho 

z nejvýznamnějšího přerovského odchovance.  

 Cílem mé bakalářské práce je čtenáři umoţnit nahlédnout do historie 

jedné ze tří současně nejvýznamnějších tenisových škol v České republice
2
 

a sama sobě si tyto vědomosti prohloubit. Tuto pozici přerovský tenis 

nezaujímal vţdy a musel si ji tvrdě vybojovat v těţké konkurenci ostatních 

klubů z nichţ lze určitě jmenovat ostravské NHKG. Ačkoliv Ostrava ztratila 

mnohé ze svých sportovních tenisových výsledků, nelze ji upřít její význam 

na účasti pořádání zápasů české davis cupové a fed cupové reprezentace. Dále 

se vynasnaţím své téma podat pokud moţno co nejpřehledněji bez zbytečného 

zahlcení čísly a spíše se zaměřím na jejich vysvětlení, zhodnocení a analýzu 

tak, aby se v nich případný čtenář neztratil, ale aby také vše řádně pochopil 

a odnesl si z mé práce to, co od ní očekával.  

 V první části své bakalářské práce se velmi stručně věnuji obecné 

historii tenisu. Zmiňuji ale jen jeho moderní pojetí a jeho předchůdce nastiňuji 

velmi okrajově. Ve druhé kapitole seznamuji čtenáře s historií českého tenisu. 

Vzhledem k rozsáhlosti tématu jsem si v kaţdém daném období vybrala jedno 

aţ dvě nejvýznamnější jména a u nich zmiňuji největší úspěchy. Samozřejmě 

jsou v kapitole obsaţeny i mezinárodní úspěchy československé/české davis 

cupové a fed cupové reprezentace. Poslední část mé práce uţ je zaměřena 

čistě na přerovský tenis.  

 

                                                 
2 Zbylé dvě se nacházejí v Prostějově a v Praze.  
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Obecná historie tenisu 

 

 Nejprve se krátce zmíním o původu samotného názvu. Prvně se objevuje 

v roce 1325 ve Florencii, kde si na tamní půdě rytíři krátili dlouhé chvíle hrou 

zvanou tennez. Tento název pouţil ve své básni z roku 1399 Chvála míru 

anglický vyslanec John Gover: „Vítězství nebo poráţka při hře tennez nejsou 

rozhodnuty, pokud není míč v klidu.“
3
 Ještě na počátku 15. století lze objevit 

název tynnez a v roce 1482 tenys. V Anglii podle historiků převzali 

od Francouzů pojmenování tenis, coţ je název pocházející 

ze starofrancouzštiny znamenající chytejte, berte. Jednalo se o zdvořilostní 

zahájení hry. Nicméně, původ definitivního názvu je opravdu těţké zjistit a to 

zejména kvůli rychlému rozšíření tohoto sportu.  

Podle historických pramenů se předchůdce tenisu hrál 

jiţ ve starořeckých gymnázií a to pod názvem schairistike, Římané zase 

holdovali trigonu
4
, Italové ginoco del pallone, Španělé juego de pelata 

a Francouzi jeu de paume. Francouzský doslovný překlad zní hra dlaní 

a ten také nejvíce odpovídá charakteru hry. Ta se hrála zpočátku holýma 

rukama, ale díky četným zraněním se přešlo ke koţeným rukavicím. 

V 16. století se sice objevují první rakety, ale nedochází k většímu rozšíření. 

Konkrétní pravidla byla sepsána Italem Antoniem Scaniem, rozšířila se skoro 

po celém tehdejším tenisovém světě a vydrţela s mírnými úpravami 

aţ do roku 1873. Hra se objevila dokonce 5x na Olympijských hrách, poprvé 

v roce 1908 konaných v anglickém Londýně. I přesto, ţe tento sport není tolik 

známý jako jeho mladší „bráška“ tenis, hraje jej zhruba 10 000 sportovců. 

                                                 
3 Chvátal, S. – Kreuz, Fr.: Zlatá kniha tenisu. Praha 1993. s. 14.  
4 Hra ovlivnila i mnohé tehdejší umělce, např. Seneca, Ovidius, Horacius, Avicena, Petrarca.  



 

 5 

V různých zemích má rozličné názvy – v Itálii pallone, v Belgii balle au tamis. 

Obě dvě hry se stále hrají pomocí holých dlaní. Ve Francii se udrţuje hra 

zvaná tamburin – míček je odpalován pomocí bubínku.   

 Moderní tenis, tak jak jej známe dnes, se začal hrát od konce 50. let 

19. století. U jeho zrodu stáli majorové Henry Gem
5
 a Walter Clopton 

Wingfield
6
, kteří roku 1858 poprvé vymezili termín tenisový dvorec a názorně 

ho i vyznačili na trávníku
7
. Vše se odehrálo v Edgbastonu ve Warwickshire. 

K rozvíjení tenisu jim dopomohl i jeden technický objev a to způsob výroby 

gumového míčku tak, aby se po dopadu odráţel. O čtrnáct let později, tedy 

v roce 1872,  vznikl v anglickém Leamingtonu  první tenisový klub. Tenisová 

pravidla dostala svojí ustálenější papírovou formu v roce 1874, kdy si hru 

samotnou nechal patentovat Clopton Wingfield pod názvem lawn-tennis. 

  Mezinárodní tenisová federace byla zaloţena v roce 1913 a v roce 1977 

se přejmenovala na ITF. Na olympijských hrách se tenis poprvé ukázal v roce 

1896, ale v roce 1924 byl z programu vyřazen. Pak čekal dlouhých 64 let 

na opětovné zařazení do olympijského programu. Stalo se tak roku 1988 

a nyní je stálou součástí a tenisové finále muţů je dokonce povaţováno 

za jeden z vrcholů olympijských her.  

K roku 1877 se datuje první konání nejslavnějšího a také 

nejprestiţnějšího tenisového turnaje Wimbledonu, který se spolu s dalšími 

třemi řadí do velké čtyřky největších turnajů. Jsou to – od roku 1881 v New 

Yorku – Flushing Meadows, později nazvaný US Open, Melbourne od roku 

1905, dostal název Australian Open a nejmladší turnaj se koná v Paříţi 

                                                 
5 Právník a úředník smírčího soudu v Birminghamu 
6 člen sboru čestných průvodců panovníka při státních příleţitostech  na dvoře královny Viktorie 
7 K „předkovi“ tenisového dvorce se vztahuje i jedna pověra – V Elvethamu v Hampshiru bavil 

královnu Alţbětu I. hrabě z Hertfordu, který po obědě rozkázal svým deseti lidem, aby natáhli na 

trávníku šňůry do tvaru obdélníku pro zábavu jejího Veličenstva.  



 

 6 

na kurtech Rolanda Garrose od roku 1925, dnes také znám jako French Open. 

Později se pro ně vţilo označení Grand Slamy
8
. Těmto turnajům od přelomu 

tisíciletí kraluje velká trojka vynikajících tenistů, jmenovitě: Švýcar Roger 

Federer, Španěl Rafael Nadal a Srb Novak Djokovič. Jejich nadvládu 

se povedlo prolomit pouze dvou tenistům – v roce 2009 Juanu Martínu del 

Potrovi a v roce 2012 Andymu Murrymu, shodou okolností oba zvítězili 

na US Open. Jsou to ale pouze dílčí úspěchy, protoţe zmíněná trojka 

ani jednoho z nich nepustila na post světové tenisové jedničky. Naproti tomu 

se ţenský tenisový ţebříček vyznačuje na prvních třech místech častějšími 

změnami. Hráči i hráčky mají své vlastní asociace – ATP a WTA
9
 od září 

1972.   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                 
8 Tenisové turnaje, hrané v rámci ATP tour (muţské) nebo WTA tour (ţenské), se podle důleţitosti 

řadí k menším či větším. Hned za zmíněnými Grand Slamy je série Masters – jedná se o devět 

turnajů, hraných například v Římě, Madridu, Miami či Šanghaji. Menší turnaje jsou tzv. Challengri.  
9 ATP – Association of Tennis Professionals 

                    WTA – Women´s Tennis Association.  

                     První tenisové ţebříčky byly zveřejněny 23. srpna 1973.      



 

 7 

 

Tenis v českých zemích 

 

V českých zemích se moderní tenis objevil velmi záhy, jak dokládá 

lawn-tennisový turnaj konaný v roce 1879 v Chocni v zámeckém parku 

kníţete Kinského. Jednalo se o vůbec první turnaj v Čechách. Obliba tenisu 

u nás velmi rychle stoupala, avšak jeho příznivci byli pouze zástupci 

šlechty.V tomto období se hra,a to jakákoliv, povaţovala za povyraţení 

urozenějších lidí a prostý člověk neměl moc moţností oddávat se zábavě, 

která byla výsadou pro šlechtice. Coţ mimo jiné dokazuje i fakt, ţe se dvorce 

nacházely jen u šlechtických zámků, parků a zahrad. Dalším důkazem 

vzrůstající oblíbenosti je zakládání tenisových klubů na začátku devadesátých 

let i přes odpor rakouských úřadů. Často se však jednalo spíše o krouţky. 

Roku 1891 byl zaloţen dr. Rössler-Ořovským klub v pravém slova smyslu 

a to I. Český Lawn-tennisový klub Praha (I. ČLTK Praha). Ten existuje 

dodnes a patří mezi českou klubovou špičku.   

Avšak i přes tento rozmach nejsou obecně české sportovní kluby 

samostatné, ale patří pod německé svazy. První velké překvapení pro Němce 

znamenalo vítězství Zdeňka a Ladislava Ţemly na mistrovství Rakousku 

ve čtyřhře v roce 1905. Vítězství se řadí mezi první velké úspěchy českého 

tenisu. Druhým překvapením, zejména pro rakouské úřady, bylo zaloţení 

České Lawn-tennisové asicoace o rok později dr. Václavem Důrasem, který 

proti úřadům postupoval docela nekompromisně a díky tomu byl donucen 

odejít z pozice předsedy. Jako zásadní cíl si vytyčil plnou samostatnost 
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českých klubů a asociace samotné. Ani jeho nástupcům se však příliš nedařilo 

a ve funkci vydrţeli povětšinou jeden rok.  

Reakce na sebe nenechala dlouho čekat. V roce 1908 byl vyhlášen 

bojkot českých tenistů. Rakouské úřady měly stejný pohled na Čechy, jako 

nedávno šlechta. Coţ se zase setkalo s velkou nelibostí na české straně 

a tak o rok později přišel dr. Rössler-Ořovský s takřka husarským plánem – 

přihlásil asociaci za člena Anglického Lawn-tennisového ústředí. To českou 

asociaci přijalo a tím byl i prolomena bojkot českých tenistů. Díky tomu 

mohli startovat na olympijských hrách v Londýně 1908. Snaha rakouských 

úřadů co nejvíc ztíţit osamostatnění definitivně padla v roce 1910. Nutno 

podotknout, ţe se i přes to stále jednalo o amatérský tenis. Nejvýraznější 

předválečnou postavou byl ing. Ladislav Ţemla
10

, v mladších letech hrál 

pod pseudonymem Rázný. Ve svých výkonech pokračoval i po válce. Mimo 

jiné získal bronzovou olympijskou medaili ve smíšené čtyřhře
11

. Jeho 

partnerkou mu byla budoucí manţelka Milada Skrbková. Během první 

světové války se pochopitelně nehrálo a mnozí tenisti museli bojovat, 

jmenovitě se jedná o bratry Ţemly, Hainze, Čisteckého. Po válce, konkrétně 

na jaře 1919, byla zaloţená společná československá tenisová asociace 

pod názvem Československá lawn-tenisová federace, ve stejném roce přijatá 

do té mezinárodní. V roce 1921 se Československo zúčastnilo svého první 

Davisova poháru.  

Po válce nastupuje éra bratří Koţeluhů, především tedy mladšího Karla. 

Své kvality ukázali uţ na Vojenské olympiádě v Paříţi v roce 1919, 

kde si vyslouţili uznání soupeřů. Do roku 1925 však Karel,sportovně velmi 

                                                 
10 Na olympijských hrách ve Stockholmu v roce 1912 sice díky zranění nevyhrál, ale svou hrou 

natolik nadchl odborníky, ţe mu švédský král Gustav Adolf V. udělil čestný zlacený pohár.  
11 Jedná se o vůbec první olympijskou medaili. OH se konaly v Antverpách v roce 1920.  
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všestranný a nadaný,jak ostatně ukazují jeho výsledky, reprezentoval ještě 

v ledním hokeji a fotbale. O rok později uţ dokázal vyhrát profesionální 

mistrovství světa v tenise, konaném v francouzském Deauvillu. Další rok titul 

obhájil a dokázal jej vyhrát ještě celkem pětkrát. Dokonce se stal i nejlepším 

tenisovým profesionálem na světě a to v letech 1925 – 1930 a znova v roce 

1932. Karel měl pět bratrů, přičemţ nejúspěšnějším byl nejmladší Jan – 

to především ještě v amatérském tenise a zejména ve čtyřhře. V roce 1927 

se objevil, sice v singlu, v první desítce světového ţebříčku. Ve čtyřhře však 

dokázal zvítězit celkem osmkrát na mezinárodním mistrovství ČSR. Ze svých 

bratrů dokázal vydrţet v amatérském tenise nejdelší dobu. Pro rozvoj 

československého tenisu má i velký význam pardubická juniorka. Díky 

vítězstvím v prvních dvou ročnících juniorského mistrovství ČSR 

se aţ na výjimky z let 1926 – 27 a 1952 hraje onen turnaj v Pardubicích. 

Do dnešních dnů platí, ţe kdo vyhraje tamní turnaj, mladými přezdívaný 

dorostenecký Wimbledon, má velkou šanci začít budovat  svou tenisovou 

kariéru.Je to jakýsi odrazový můstek do světa velkého tenisu. 

Do začátku druhé světové války se československé daviscupové druţstvo 

dokázalo celkem šestkrát dostat do finále Evropské zóny Davisova poháru. 

Ve na přelomu dvacátých a třicátých let se stali oporou týmu Roderich Menzel 

a mladík Ladislav Hecht. První jmenovaný obsadil díky svým skvělým 

výkonům sedmé místo světového ţebříčku a druhého jmenovaného označil 

Američan Mayers, tvůrce světových ţebříčků, za objev roku 1931. 

Předpoklady potvrdil. V roce 1937 vyhrál Pardubickou juniorku Jaroslav 

Drobný, který své kvality ukázal ještě před válkou, především dokázal porazit 
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v roce 1938 Rodericha Menzela. Během druhé světové se opět pochopitelně 

nehrálo.  

Po konci války Drobný potvrdil svoji formu z dob předválečných 

a to postupem do finále Roland Garros 1946 a semifinále Wimbledonu 

v témţe roce. Na úspěchy neustále navazoval, ale díky komunistickému 

reţimu, který jej chtěl odvolat z turnaje ve švýcarském Gstaadu v roce 1949, 

se rozhodl k emigraci. Jednoduše zůstal ve Švýcarsku a s ČSSR se nevrátil. 

Postupně vystřídal egyptské a britské občanství. Uţ jako občan cizího státu 

dokázal zvítězit na French Open v roce 1951 a 1952 a ve Wimbledonu v roce 

1954. Na US Open se dokázal probít do semifinále. Na Australian Open se mu 

však příliš nedařilo. Ale ani to mu nezabránilo stát se světovou jedničkou 

v roce 1954. Nutno však ještě podotknout, ţe do své emigrace patřil 

i k hokejové reprezentaci a vyhrál s ní i mistrovství světa. V té době to nebylo 

ničím výjimečným – tenisu se věnoval i další vynikající československý 

hokejista Vladimír Zábrodský. Spolu s Drobným zůstal ve Švýcarsku 

i Vladimír Černík.  

Dařilo se však i daviscupovém týmu, který se dvakrát za sebou a to 

v létech 1947 a 1948 probojoval do mezipásmového finále Davis cupu. Po 

nástupu komunistů však nastávají československému tenisu krušné časy. 

Dostává nepříliš lichotivé přízvisko panský sport, objevují se námitky typu: „ 

Přece není moţné, aby tenis slouţil jen zájmům jednotlivců a zcela byl 

opomíjen zájem celku, zájem sjednocené tělovýchovy, zájem našeho státu.“
12

 

Hromadně byly rušeny tenisové dvorce. Po odchodu Drobného a Černíka se 

vše ještě zhoršilo. Daviscupovému týmu nebyly povolovány starty na turnaji a 

                                                 
12 Chvátal, S. – Kreuz, Fr.: Zlatá kniha tenisu. Praha 1993. s. 77.  
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tenis postupně nahrazovala odbíjená. Komunistické vedení mělo obavu 

ze zvýšeného počtu emigrantů z řad sportovců jako takových,nebyla to dobrá 

reklama pro reţim. Ale sportovci u nás neměli takové moţnosti a podporu 

jako jejich výkonově srovnatelní soupeři ze západního bloku. 

Jen díky pár obětavcům se povedlo zachovat pár dvorců, kde docházelo 

aspoň k omezenému tréninku a menším, lokálním utkáním. Ostravští 

činovníci dokázali vypsat alespoň domácí mistrovství ČSR, které 

mimochodem vyhrál Vladimír Zábrodský. Do Davis cupu se reprezentace 

mohla vrátit aţ v roce 1955, kdy tenisová sekce přesvědčila vedení 

tělovýchovy, ţe bez startu na zahraničních turnajích se nedá hrát kvalitní 

tenis. V této době byla nejvýraznější postavou našeho tenisu Věra Puţejová
13

, 

která svou kariéru dostartovala na II. světovém festivalu mládeţe, který 

vyhrála. Tento turnaj československo zcela ovládlo – vyhrálo ve všech 

kategoriích, coţ čítalo pět zlatých medailí. Jmenovitě se jednalo o 

zmiňovanou Puţejovou, v muţích Jiřího Javorského, který se Zábrodským 

vyhrál čtyřhru. Dámského debla vyhrála dvojice Puţejová – Gazdíková. A 

nakonec ve smíšené  čtyřhře zlato získali Puţejová – Javorský. Právě i díky 

těmto úspěchům na mezinárodních kláních se Československý tenis stával 

stále více populárním a komunistické vedení dospělo k názoru, ţe úspěchy 

sportovců lze vyuţít i na politické scéně. Tenis v Československu opět začal 

stoupat, coţ mimo jiné dokázala čs. reprezentace ovládnutím turnaje 

v Moskvě v roce 1957. Rok před tím, 1956, zaloţili činovníci TJ Spartaku 

Pelhřimov  celostátní ţákovskou soutěţ. Na mládeţnické úrovni získalo 

Československo i jeden velký úspěch – v roce 1957 zvítězila na akademickém 

                                                 
13 V roce 1956 se stala světovou devítkou.  
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mistrovství světa na kurtech Rolanda Garrose Zdena Strachová. Vše podtrhl 

mezinárodní turnaj konaný v Praze poprvé v roce 1956.  

Stoupající formu potvrzovala i Věra Puţejová, později Suková. Nejvýše 

se dokázala ne světovém ţebříčku dostat na třetí místo v roce 1960. 

Na domácí scéně dokázala vyhrát celkem jedenáct titulů mistryně 

Československa ve dvouhře, o jeden titul méně má ze čtyřhry. 

V mezinárodním měřítku se řadí také k těm úspěšnějším hráčkám. V roce 

1962 se dostala do wimbledonského finále, na Roland Garros byla nejdále 

v semifinále, které však dokázala vyhrát ve smíšené čtyřhře s Jiřím Javorským 

v roce 1957. V roce 1975, uţ jako nehrající kapitánka, dosáhla na svůj ţivotní 

úspěch v podobě vítězství Poháru federace, zkráceně FedCup
14

. Její druţstvo 

se skládalo z Martiny Navrátilové, Renaty Tomanové a Miroslavy 

Koţeluhové. Ale prakticky všechny zápasy odehrály jen Navrátilová 

s Tomanovou, protoţe při vývoji zápasů nebylo potřeba, aby Koţeluhová 

nastoupila.  

V šedesátých letech nastupuje Jan Kodeš, který drţí primát v počtu startů 

v Davisově poháru, kde je také nejúspěšnějším hráčem. Odehrál celkově 

patnáct sezon ve kterých dokázal šedesátkrát zvítězit, z toho třicet devětkrát 

v singlu a jednadvacetkrát v deblu. V roce 1980 byl také odměněn – 

Československo se konečně dočkalo celkového vítězství. Spolu s Kodešem 

hrál Ivan Lendl, Tomáš Šmíd a Pavel Sloţil pod taktovkou nehrajícího 

kapitána Antonína Bolardta. Dokázali porazit tehdejší druţstvo Itálie 4:1 

na zápasy. V soutěţích jednotlivců zvítězil dvakrát na French open, jednou 

                                                 
14 Ţenská obdoba Davisova poháru.  
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ve Wimbledonu a na US open se dostal dvakrát aţ do finále. Jeho nejvyšší 

postavení na ţebříčku, tehdy uţ ITF, činilo druhé místo.  

V roce 1976 vstupuje na tenisovou scénu Kodešův spoluhráč z Davis 

cupu Ivan Lendl a to vítězstvím v dorosteneckém mistrovství republiky. Roky 

1976-77 zcela ovládl i na mezinárodním poli a o rok později mu za jeho 

výkony udělila mezinárodní tenisová federace titul juniorského mistra světa. 

Lendl se stal první československou světovou jedničkou a to především díky 

deseti vyhraným grand slamům a dalším devíti grandslamovým finále. 

V celkovém součtu devatenácti finále byl dlouhodobým drţitelem rekordu. 

Bohuţel, i on, stejně jako Drobný, se stal občanem Spojených států 

amerických a to v roce 1992. Do té doby jednoznačně ovládal československý 

muţský tenis. Od roku 2012 trénuje mimo jiné britskou jedničku Andyho 

Murryho.  

Přibliţně ve stejné době nastupuje na ţenský tenis Martina Navrátilová, 

která v patnácti letech dokázala ovládnout mistrovství republiky a za měsíc 

svůj úspěch zopakovala na pardubické juniorce – psal se rok 1972. Uţ o dva 

roky později dokázala vyhrát ve smíšené čtyřhře s Kolumbijcem Molinou 

French open. V deblu získala i celkově více triumfů, neţ v singlu – i kdyţ tam 

jich má také poţehnaně. Uţ v roce 1978 se stává ţenskou světovou jedničkou. 

Nejlépe se ji dařilo ve Wimbledonu. Nicméně, i Martina byla donucena 

k emigraci – především díky anonymnímu dopisu, ve kterém se psalo, ţe má 

Martina údajně v plánu zůstat ve Spojených státech a také díky četným 

ţádostem o omezení jejích startů na mezinárodních akcích. Z uvedených 

důvodů odcestovala do USA na turnaj a uţ se nevrátila. V roce 1975 tam také 

dostala i občanství. Jako jedna z mála sportovců s podobným osudem 
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po revoluci opět zaţádala o české občanství a od roku 2008 má dvojí státní 

občanství – české i americké. Nutno však dodat, ţe Navrátilová nebyla 

v té době naši jedinou skvělou hráčkou – zdatně ji zpočátku sekundovala 

i Hanka Mandlíková – výherkyně US open.  

V osmdesátých letech nastala velká éra ţenského tenisu, 

kdy československé tenistky vyhrály celkem čtyřikrát Fed cup a jednou 

se zúčastnily finále. Největší měrou se na úspěších podílely hráčky Helena 

Suková a Hana Mandlíková. V letech 83 – 85 jej získaly dokonce třikrát za 

sebou. V současné době české hráčky
15

 opět opanují Fed cupu, kde je Česká 

republika na čele ţebříčku, především díky výhrám 2011 a 2012. Helena 

Suková mimo jiné patří mezi nejúspěšnější fed cupové reprezentantky 

československé/české historie.  

Ve stejné době nastupuje Jana Novotná, která však svých největších 

úspěchů dosáhla aţ v devadesátých letech. Její doménou byla především 

čtyřhra. Muţským protějškem, v té době, na postu české tenisové jedničky byl 

Petr Korda, který narozdíl od ní nikdy nedosáhl na post světové jedničky.   

 

 

 

 

 

 

  

 

                                                 
15  Česká republika je povaţována za oficiálního nástupce Československa.  
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                               První krůčky přerovského tenisu 

 

Kořeny přerovského tenisu sahají aţ k roku 1891, kdy jiţ existují dvě 

místa s tenisovými dvorci. Jeden se nacházel ve Wurmově ulici a postaven byl 

z iniciativy činovníků velocipedistického klubu, jeho členové se aktivně 

zapojily do výstavby a následně pak i do hry. Druhý dvorec pomohl zřídit 

gymnasiální profesor Chmelík za parkem Michalov
16

. Pozemek, na němţ byl, 

propůjčila městská rada. Vznik tenisové společnosti na sebe nenechal tedy 

dlouho čekat. Stalo se tak v roce 1899 a nesla název Tenisová společnost, 

která vlastnila další dva tenisové dvorce ve městě. Z poutavého vyprávění 

předválečné přerovské sportovní osobnosti, Ph. Mg. Vítězslava Nečase 

vyplývá, ţe sice dvorec ve Wurmově ulici byl pro hráče pohodlnější s lepším 

technickým i materiálním  zázemím
17

,  nicméně hráči více docházeli 

na michalovský dvorec,kde byla pro ně atmosféra více domácí. Ve svém 

vyprávění hovoří také zhruba o deseti hráčích. V této době byl tenis 

povaţován spíše za společenskou událost, neţ jako sport jako takový
18

.  

Ale významné změny na sebe nenechaly dlouho čekat. Těsně před válkou 

uţ je vidět, ţe hráči začínají brát tenis spíše jako sportovní neţ-li 

společenskou hru a na nově postavených dvou dvorcích u Michalova
19

 se dají 

vídat dobrá meziměstská utkání. Také zájem veřejnosti o tento sport roste, 

utkání sleduje stále více diváků a sportovních nadšenců. 

                                                 
16 Ještě existovaly další dvorce. Ty však byly jiţ v rukou soukromníků, jmenovitě Dr. Skéna a továrníka 

Weigla. Hráči pocházeli z řad Němců a důstojníků.  
17 Wurmova ulice: do ulice oplocený dvorec s vypůjčenou jarmareční boudou, později vyměněna za 

vlastní dřevěnou boudu. Oproti tomu Michalov: neoplocený dvorec s jednou lavičkou a hráči museli 

chodit oblečeni jiţ v dresu.  
18 Dámské tenisové odění: světlé, dlouhé sukně, blůzy s dlouhými rukávy a límečky aţ k bradě, 

honosné klobouky 

    Pánské tenisové odění: oblečení opět laděno do světlých barev – dlouhé kalhoty, košile s límcem a 

kravatou 
19 Přestavba trvala od konce roku 1909 do jara 1910 a stavitelem byl Pilc.  
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Vše vyvrcholilo uspořádáním 1. meziměstského lawn-tennisového 

turnaje na michalovských dvorcích ve dnech 29. června aţ 2. července roku 

1911 pod patronátem Tenisové společnosti. Turnaje se zúčastnili hráči 

z Olomouce a vzdálenějšího Vsetína, ze kterého přijeli pouze tři hráči. Turnaj 

byl rozdělen do tří skupin:  

                        - hry otevřené, kde zápolili páni a dámy o Mistrovství 

středovýchodní Moravy + pánská a smíšená čtyřhra.    

                       - hry vyrovnávací, zde hráli jen páni a smíšená čtyřhra 

                       - juniorská skupina, ve které se junioři, slečny i mladí pánové, 

setkali jen ve dvouhrách 

I přes technickou vyspělost a větší zkušenost olomouckých tenistů dokázali 

v některých kategoriích uspět Přerované, především svou bojovností, 

jmenovitě se jednalo o Dvořáka, který vyhrál titul mistra středovýchodní 

Moravy před Přerovanem Böhmem. V dámské soutěţi zvítězila olomoucká sl. 

Eliášová před přerovskou pí. Krátkou. Celkově získali domácí dvě první, tři 

druhé a jedno třetí místo
20

.  

 26. července 1908 vznikl Sportovní klub Přerov, který se zpočátku své 

činnosti věnoval především kopané, ale o čtyři roky později ustanovil 

o tenisový odbor. SK Přerov nechal zbudovat další tři nové tenisové dvorce 

před parkem Michalov. V Přerově najednou existovaly dvě tenisové 

společnosti a nutno dodat, ţe nedošlo k nějakému spřátelení mezi oběma. Coţ, 

jak můţeme vidět i na současnosti, není zase tak překvapivé. Výkonnostně 

se lépe dařilo hráčům z Tenisové společnosti, kterou mimo jiné reprezentoval 

i syn slavného českého skladatele Antonína Dvořáka, ing. Antonín Dvořák. 

                                                 
20  In Přerovský obzor: 2/32, s.6.  
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Z ţenského zastoupení jsou to například dámy Krátká, Heinová, Nečasová. 

Poslední jmenovaná byla dlouholetou přerovskou jedničkou.  

 V této době byl pro přerovskou Tenisovou společnost velmi významný 

MgPh. Vítězslav Nečas, povoláním lékárník, manţel Iny Nečasové. Stal 

se štědrým podporovatelem, věrným příznivcem a činovníkem pro společnost, 

jeho zájem, podpora, propagace a v  neposlední řadě i štědrá podpora tenisu 

vyústila k jeho zvolení za předsedu společnosti. Během války však společnost 

kvůli rabování pavilonu a přilehlého oplocení dvorců byla nucena zbytky 

prodat a z peněz, získaných prodejem  uhradit pořizovací kapitál a směnku, 

kterou zaplatili výstavbu nových dvorců. Z uvedeného důvodu došlo 

ke sloučení s tenisovým odborem SK Přerov. Za samostatného působení 

Tenisové společnosti nedosáhli hráči větších týmových úspěchů. V letech 

jejího působení zde kraloval tým SK Haná Kroměříţ, se kterou se Přerované 

utkali rovnou dvakrát. V obou případech prohráli, nicméně v o rok mladším 

klání prokazovali přerovští tenisté stoupající výkonnost.  
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Meziválečná léta 

  

 V Přerově se tenis znovu probouzí aţ v roce 1919. Výbor tenisového 

odboru SK Přerov byl ustanoven 22. května
21

 a v jeho čele stanul opět 

Vítězslav Nečas. Hrálo se na upraveném hřišti před Michalovem. Finanční 

situace po válce však nebyla nikterak příznivá, země se jen těţko 

vzpamatovávala z války. Ucházející tenisová raketa dosahovala hodnoty 

aţ 800 K a jeden kvalitní tenisák aţ 50 K. Proto byli hráči nuceni hrát 

s raketami starými leč s novým výpletem a míči aţ do opotřebováním 

nepouţitelného stavu. Co se týče herního stylu, tak v Přerově nebyl ještě zcela 

znám backhand a v případě jeho povedeného provedení přes síť vyvolal 

v ochozech nadšení.  

 První poválečná meziklubová utkání se odehrála následující rok v srpnu, 

kdy do Přerova zavítal klub SK Holešov. Přerovští tenisté utrpěli debakl 2:7. 

Nutno však podotknout, ţe holešovičtí tenisté absolvovali jiţ pár zápasů 

a těsně pře kláním v Přerově byli vyrovnaným soupeřem tehdejšímu 

nejlepšímu moravskému klubu BLTC Brno. V přerovské sestavě se objevila 

mimo jiné i nová jména – Vignati, Přidal a Häuslerová. Právě poslední 

jmenovaná získala jeden ze dvou bodů a ukázala se jako velká přerovská 

naděje. Pro úplnost, druhý bod přerovských přidal Brázda
22

. Následovala 

série, v níţ Přerované nedokázali ani jednou zvítězit. Vlaštovku světlejších 

zítřků představovala těsná poráţka 4:5 s předválečným regionálním rivalem, 

Hanou Slavií Kroměříţ. Zápas se odehrál v září. Avšak následující sezóna 

1921 jasně ukázala, ţe se jednalo jen o světlejší moment přerovských tenistů, 

                                                 
21  IN Přerovský obzor: 10/139, s. 3.  
22  IN Přerovský obzor: 11/188, s. 3.  
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protoţe v ní nedokázali ani jednou vyhrát. Jediný úspěch zaznamenali junioři 

SK Přerov, kdyţ porazili stejně staré tenisty z SK Holešov na jejich území.  

 Z prvního poválečného úspěchu se Přerované radovali aţ 5. června 1922, 

kdy v dvoudenním klání porazili Hanou Kroměříţ u nich doma vysoko 7:2, 

coţ bylo velkým překvapením hlavně pro soupeře. V týmu se objevili i junioři 

a poprvé také Ferenc Maršálek, který se později ukázal jako výtečný hráč 

a velká opora týmu. Na vzrůstající formě se téţ podepsal vzrůstající zájem 

studentů o tento sport,jejich stále narůstající počet zákonitě vedl k pořádání 

většího počtu studentských turnajů. Tady se jiţ Přerované neztratili. Letní 

sezóna 1922 se ukázala jako zlomová, poněvadţ vítězství nad Kroměříţí 

nebylo v tomto roce jediné. Doma porazili SK Olomouc překvapivě 9:2 

a vzrůstající formu potvrdili těsnou výhrou 6:4 i nad silným SK Holešov. 

Přerovská juniorka zopakovala svou výhru nad juniorským výběrem stejného 

oddílu z předešlého roku. Nastartovanou formu potvrdili i v dalším roce 1923, 

ve kterém hráli i s LTK Bratislava na tamějších kurtech. Zde však prohráli 

výsledkem 11:5 z pohledu domácí Bratislavy. V tomto roce vyhráli junioři 

všechny tři utkání.  

 Rok 1924 je zapsán zlatým písmem do kronik přerovského tenisu, 

jelikoţ přerovští hráči zvítězili ve všech zápasech, kterých se zúčastnili. 

Hlavní zásluha na zvýšené výkonnosti připadla novému přerovskému 

trenérovi J. Dočkalovi. A vítězství nebylo málo. Vyhráli Luhačovický pohár
23

 

a Přerovanům se dařilo i v individuálních turnajích. Tento rok také odstartoval 

zlatou meziválečnou éru, kdy se Přerov stal jasnou moravskou jedničkou. 

8. června oplatil SK Přerov na domácí půdě poráţku LTK Bratislava 

                                                 
23  V roce 1923 jej zaloţil tamní oddíl LTC, čímţ chtěl přispět k popularizaci tenisu a umoţnit 

střetnutí mezi moravskými kluby. Pohár se hrál systémem čtyři dvouhry a jedna čtyřhra ve 

vyřazovacím systému – moravská obdoba Davis cupu.  
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z předešlého roku. Dalším velkým překvapením pro československou 

tenisovou veřejnost byla poráţka LTC Pardubice vysokým skóre 14:4 

z 9. srpna. Přerov tím dokázal svou pozici mezi nejlepšími československými 

kluby. Na Moravě byl ten rok absolutní neporaţenou jedničkou, coţ dokázal 

nejen výhrami v jednotlivých zápasech, ale také jiţ zmíněném vítězstvím 

v Luhačovickém poháru, kde postupně vyřadil tým Ţidenice, v následném 

semifinále obhájce loňského titulu Brno a ve finále narazil na Holešov. 

Úvodní dvouhry a čtyřhra se odehrály ještě tentýţ den, jako bylo skončeno 

semifinále. O dva dny později se dohrávalo v Přerově
24

. V individuálních 

turnajích se nejlépe dařilo Nečasové, která vyhrála mistrovství Kutné Hory, 

3. místo v mistrovství Posázaví a společně s Maršálkem obsadili druhé místo 

ve smíšené čtyřhře na mistrovství Kutné Hory. U muţů to byl Maršálek, který 

vyhrál mistrovství Posázaví a spolu se Snášelem druhé místo na mistrovství 

Kutné Hory
25

. Formu potvrdili i v následujícím roce, kdy však největší 

událostí bylo otevření nových kvalitních kurtů v blízkosti přerovského 

rybníka.Také spolu s úspěchy stoupal zájem veřejnosti a návštěvnost turnajů 

i místních klání měla vzrůstající tendenci a oblibu. 

 V těchto letech byl absolutní přerovskou jedničkou Maršálek a postupně 

roli ţenské jedničky přebírala Häuslerová od Nečasové. Stejných kvalit 

dosahovala i hráčka Deutschová. V květnu 1927 se v Přerově odehrála i jedna 

exhibice, kdy na místní tenisové kurty přijela československá tenisová 

jednička – Jan Koţeluh. Nejednalo se však o jeden jediný zápas. Exhibici 

začala dvojice Snášel – Cingroš o pozici přerovské dvojky a pak uţ se na kurt 

                                                 
24 IN Přerovský obzor: 15/194, s.4 

    IN Přerovský obzor: 15/195, s. 4 

    IN Přerovský obzor: 15/197, s. 3  
25  IN Přerovský obzor: 15/184, s. 3.  
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dostavila největší hvězda – Jan Koţeluh. Celkově odehrál tři zápasy, 

konkrétně dvojhru, smíšenou i čistě muţskou čtyřhru
26

. Po této exhibici opět 

střídal jeden úspěch druhý – a to jak na týmové, tak individuální úrovni. Lze 

například uvést vítězství Maršálka a Deutschové na velkém mezinárodním 

turnaji v Kroměříţi, konaném na počest 25 let klubu. Stali se tak mistry 

Moravy stejně jako ve smíšené čtyřhře a Maršálek spolu se Skřivánkem. 

Největší senzací roku 1927 pro tenisový Přerov se stalo suverénní vítězství 

Jana Cingroše na pardubické juniorce. S úspěchy rostla i členská základna 

klubu a jeho popularita. Z tohoto důvodu vzniklo i druhé druţstvo, tzv. béčko. 

Důkazem kvalit přerovských tenistů bylo pozvání Maršálka, Cingroše 

a Häuslerové do moravského týmu, který se měl utkat proti týmu z Čech 

4. září v Brně. Útlum nenastal ani v následujícím roce 1928, ve kterém 

na začátku září Deutschová vyhrála na mistrovství Československa hned 

ve třech kategoriích a Maršálek po tuhém boji zvítězil na daviscupovým 

reprezentantem Macenauerem, čímţ si vyslouţil pozvání do reprezentačního 

týmu a při neúčasti Koţeluha, Macenauera a Soyky se stal jeho kapitánem
27

. 

 Rok 1929 poznamenaly hned dvě nepříjemné události – v lednu zemřel 

Vítězslav Nečas, dlouholetý významný sponzor a činovník tenisového odboru 

SK Přerov, a kvůli nebývale kruté a mrazivé zimě došlo ke zpoţdění začátku 

sezóny. Byla nutná oprava popraskaného vodovodního potrubí. Navíc nejlepší 

hráčka SK Deutschová přešla po několika letech strávených v přerovském 

týmu do Olomouce. Avšak ani tyto nepříjemnosti nezabránily přerovským 

hráčům dosahovat opět úspěchů. Maršálek byl opět zván i na mezinárodní 

                                                 
26  IN Přerovský obzor: 19/125, s. 3. 

     IN Přerovský Obzor: 19/128, s. 3. 
27  Jednalo se o zápas proti Itálii uskutečněném 14. – 15. září a československé druţstvo 

zvítězilo 7:5 a Maršálek v něm vyhrál obě své dvojhry a jednu čtyřhru. Jeho celková bilance 

tedy – 3:1.  
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akce, kdy například spolu s Soykou vyhráli mezinárodní mistrovství Řecka 

ve čtyřhře. Rok 1929 by se dal pro Přerovany nazvat prokletým – cestou 

na turnaj byl Maršálek okraden o všechny své věci. Jak však ukázal průběh 

turnaje, ani to ho nezlomilo. Hrál jeden turnaj za druhým a ani na jednom 

se neztratil a počítal se k úspěšnějším hráčům a to jak ve dvouhře, 

tak ve čtyřhře. Avšak jak nešťastně sezóna začala, tak také skončila – Ferenc 

Maršálek byl ředitelstvím státních drah v Brně, kde byl zaměstnán, přeloţen 

z Přerova do Brna, čímţ přerovské SK ztratilo svého nejlepšího hráče.   

 Zájem o tenis neustále rostl víc a víc. Ještě v roce 1927 se v Přerově 

objevil nový tenisový klub při Sokole a zápasy absolvoval na sokolském 

stadionu. První zápas se konal ještě v témţe roce proti LTK Lipník, který 

skončil nerozhodně 5:5. Ustavující schůze výboru byla aţ v lednu 1929. 

V tomto roce se začala ozývat potřeba více tenisových kurtů pro obrovský 

zájem o tenis. Z tohoto důvodu vedení Středomoravských elektráren (dále jen 

SME) nechalo zbudovat tenisový dvorec pro zaměstnance. Ti si pak utvořili 

tenisový krouţek a svůj první zápas uskutečnili 8. září proti Sokolu Přerov, 

který také vyhráli 4:3. Díky významu a oblíbenosti tenisu v Přerově se město 

stalo sídlem Středomoravské ţupy
28

.  

 Rok 1930 s sebou přinesl pár změn a úpadek výkonnosti v důsledku 

odchodu Maršálka a katastrofální formě ţen, které získávaly body pro tým 

v této sezóně jen velmi sporadicky
29

. Největší změnou bylo povinné konání 

ţupního mistrovství klubů, které byly dle předchozích výsledků rozdělení 

do dvou tříd. Přerov byl samozřejmě zařazen do první třídy Středomoravské 

ţupy.  O to, jak důleţitý byl pro tým důleţitý Maršálek, se mohli Přerované 

                                                 
28 ČALT se dohodlo, ţe v zájmu zlepšení řízení celorepublikového dění rozdělí tenisovou 

republiku na třináct ţup, deset v Čechách a tři na Moravě.   
29 Například v utkání proti SK Holešov nezískaly ani bod.  
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přesvědčit hned v úvodním zápase tohoto mistrovství, kdy doma podlehli 

týmu Haná Kroměříţ 5:9. Druhý duel skončil ještě větším fiaskem, kdy doma 

prohráli s týmem SK Olomouc vysoko 11:3. Ten to výkonnostní pád 

se projevil i v individuálních turnajích a nepomohl ani domácí turnaj 

o mistrovství Moravy
30

, kde se Přerov sice blýskl jako skvělý organizátor, 

ale jeho tenisté uţ svými výkony nikterak neoslinili tak, jako dříve. Jediným 

světlejším okamţikem pro přerovské se stalo vítězství Randýskové ve II. třídě. 

Propad přerovských tenistů jasně ukázal celorepublikový ţebříček, 

kde se aţ na 45. – 66. místě umístil Cingroš. Objektivně se dá tedy říci, 

ţe se Přerov v této sezóně ukázal spíše jako skvělý organizátor
31

 a jako 

pozitivní se dá hodnotit i činnost správce dvorců Eduarda Genţi, který jednak 

zvelebil okolí dvorců aţ do podoby parku a jednak se téţ vyznamenal jako 

bravurní trenér a vychovatel mládeţe. V nastupující generaci dokázal vzbudit 

zájem a podnítit zápal do hry a radost z úspěchu.Rok 1931 nepřinesl ţádné 

zlepšení, pouze Cingroš předváděl o něco zlepšené výkony.  

 Nové uspořádání vneslo do tenisu nový trend, v předešlých letech 

neznámý. Jednalo se o rivalitu aţ nevraţivost mezi doposavad víceméně 

spřátelených klubů, jejichţ zápasy se odehrávaly spíše v rovině sportovně – 

společenské. A jak se píše v publikaci 20 let hanáckého sportu, jednalo 

se především o důsledek lokálního patriotismu, klubismu a do jisté míry 

i osobní ješitnosti. Nicméně, jak se uvádí ve stejné publikaci, tenisu nové 

uspořádání a konání ţupního mistrovství dodalo větší bojovnost. Druhým 

přímým důsledkem byl rychle rostoucí počet registrovaných závodních 

                                                 
30 Turnaj byl rozdělen do tří soutěţí: Mistrovství Moravy, mistrovství Přerova a II. třída  
31 Coţ jasně dokazuje, ţe na onom zmíněném mistrovství se dohrály všechny turnaje, coţ 

bylo v té době sporadické. Svou zásluhu na tom samozřejmě mělo i dobré počasí.  
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tenistů, kterých se do ţupy přihlásilo téměř čtyři sta. Nutno však dodat, 

ţe z tohoto počtu se přerovského SK týkali jen čtyři hráči.  

 Lepší výsledky přinesl aţ rok 1932, kdy druhé místo na ţupním 

mistrovství bylo překvapením i pro klub samotný. Jako pozitivní a Přerovu 

více vyhovující, se ukázal nový herní systém mistrovství, kde bylo od tohoto 

roku přesně stanoveno pořadí her a jejich počet se sníţil díky menšímu počtu 

hráčů v týmu – od nynějška pouze dva pánové a jedna ţena. Během 

mistrovství se jako budoucí naděje přerovského tenisu ukazovala Hovadíková. 

Ta své kvality ukázala na dorosteneckém a juniorském mistrovství ţupy 

v Prostějově, kde vyhrála. Seniorské individuální výkony se nesly zhruba 

ve stejném duchu z předešlých let. Pouze Cingroš projevil opět zlepšení 

a vyslouţil si nominaci do druţstva Hané proti Ostravě, kde se uvedl dobrými 

výkony a Haná zvítězila 11:4. Přerovské SK se také snaţilo o větší 

popularizaci tenisu a následně o nábor nových hráčů. Šlo na to dvojí cestou. 

Jednak pořádali přednášky v kině Hvězda s promítáním filmů o výjezdu 

Maršálka do Afriky, o velikánech světového tenisu či mezistátních utkání 

a také ukazovaly zpomalené záběry z hry špičkových světových hráčů. Celým 

programem provázela přerovská tenisová jednička Fred Přidal. Druhá cesta 

k nalákání do klubu bylo zlevnění tenisové výbavy. K oblíbenosti tenisu 

mohlo téţ přispět konání turnaje o mistrovství Československa a také Přerova, 

kterého se zúčastnili nejlepší českoslovenští tenisté, včetně jedniček Koţeluha 

za muţe a Koţeluhové za ţeny. Turnaj odstartoval 12. srpna.  

 Jestliţe by se rok 1933 dal označit za příslib lepších zítřků, pak tuto 

domněnku zcela pohřbil následující rok, kdy se přerovští tenisté v I. třídě 

ţupního mistrovství zachránili takřka na poslední chvíli a to jen díky lepšímu 
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poměru setů s Hanou Kroměříţ. Jako jediná dosáhla lepšího umístění 

v individuálním turnaji Filipová, která vyhrála dámskou dvouhru 

na juniorském ţupním mistrovství v Olomouci. U muţů si svou formu drţel 

Cingroš, který byl spolu s Mrkvičkou opět pozván do týmu Hané 

na meziţupní zápasy a oba se řadili spíše k úspěšnějším hráčům týmu. Zápas 

se Západomoravskou ţupou se odehrál na přerovských dvorcích. Zde se také 

uskutečnila exhibice, jejíţ hlavní hvězdou se stal nikoliv tenista, ale herec 

Vlasta Burian, který byl známý pro svou vášeň k tenisu. Exhibice čítala 

celkově tři zápasy. V prvním klání porazil Burian Síbu 7:5, od kterého však 

dostal náskok, pak spolu odehráli čtyřhru proti přerovské dvojici Cingroš – 

Přidal, ve které vyhráli přerovští tenisté. Poslední zápas spolu svedli Síba 

a Cingroš, kde vyhrál po vyčerpávajícím utkání Síba.  

 Poklesu výkonnosti se také zabývala schůze tenisového výboru 

15. března 1934 těsně před začátkem sezóny. Řešila se především úroveň hry 

dam a moţnosti jejího zlepšení, protoţe to byly především ţeny, které se staly 

slabinou přerovského týmu. Byla tedy přijata opatření v podobě zlepšení 

tréninkových metod a došlo také k posílení muţstva v podobě jedné 

z nejlepších hráček brněnského týmu Stavělové-Skřivánkové. Spolu s ní přišel 

i její manţel, také skvělý tenista. Další posilou se stal Zlámal z Holešova, 

který v roce 1932 vyhrál mistrovství Středomoravské ţupy. Byla také zřízena 

škola pro začátečníky. Pro ustanovení závodního týmu se konal klubový 

turnaj, který dopadl následovně: z muţů se do nominace dostali pánové 

Cingroš, Mrkvička, Zlámal, Přidal, Skřivánek, Mück a za ţeny Skřivánková, 

Řezáčová, Polívková, Stojanová a Mazurková.  
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 Výše zmíněné změny a posily očividně pomohly, protoţe tým SK Přerov 

prohrál v ţupním mistrovství pouze s budoucím mistrem SK Olomouc 

a celkově i s přípravnými a přátelskými utkáními dosáhl konečně kladné 

zápasové bilance. Coţ na konci sezóny potvrdil i ţebříček hanáckých tenistů, 

kdy byl Zlámal na druhém a Cingroš na čtvrtém místě a další dva se umístili 

v první desítce. To samé se však nedá napsat o nově sestaveném juniorském 

týmu, na kterém se podepsala zápasová nezkušenost a nedostatek tréninku. 

První zápasy končívaly pro ně dosti nelichotivými výsledky a úspěchem byl 

pro ně kaţdý získaný set. Ke konci sezóny šel vidět pokrok v tenisových 

dovednostech a junioři tak dosáhli svého prvního vítězství nad juniory LTC 

Olomouc.I tento drobný úspěch napomohl ke zviditelnění tenistů. Ještě 

je nutno dodat, ţe druţstvo sestavoval nehrající kapitán Cingroš. V této 

sezóně byly také hodně aktivní přerovští Sokolové, kteří slavili deset let 

od svého vzniku. Nelze nezmínit, ţe na konci tohoto roku existovaly 

v Přerově uţ čtyři kluby: nejvýznamnější SK Přerov, Sokol Přerov, tenisté 

z SME a nově vzniklý klub DTJ Přerov.  

 Následující roky 1935 – 36 byly ovšem znovu katastrofální. Přerovští 

tenisté nevyhráli ani jeden zápas ţupního mistrovství roku 1935 a od pádu 

do II. třídy je zachránilo jen jednání u „zeleného stolu“, kde se řešily četné 

protesty proti výsledkům utkání a díky tomu došlo ke změně pořadí a Přerov 

nakonec skončil na předposledním místě před LTC Vyškov, který nakonec 

sestoupil. O rok později se situace znovu opakovala, stejné výsledky, stejný 

závěrečný boj – tentokráte však se zdárným koncem pro přerovské tenisty, 

kteří zdolali těsně SK Holešov 7:6. Tyto výkony byly ovlivněny zejména 

neúčastí Cingroše a Skřivánkové, která nastoupila aţ do posledního zápasu 
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a také hodně pomohla k záchraně. A tak se opět opakovala situace z roku 

1930, kdy výkony nebyly nikterak oslnivé ani na individuální úrovni, avšak 

po stránce organizační se Přerované opravdu blýskli pořádáním velkého 

turnaje v sezóně 1935, kterého se zúčastnilo osmdesát dva tenistů a tenistek. 

Přerované se dokázali nejlépe umístit na třetích příčkách. Další skvělou akcí 

se stalo uspořádání studentského klání mezi ţáky gymnázia a obchodní 

akademie coţ zcela jasně ukazuje na zájem mladých lidí o tento sport. 

Z výsledků přerovského SK a Sokola se dá jednoznačně usoudit, ţe v těchto 

letech byl Sokol jednoznačně úspěšnějším týmem, coţ dokládá i jejich úspěch 

na tenisových přeborech v Českých Budějovicích ve dnech 27 – 28. září 1936, 

kde obsadili čestné 3. místo a porazili i Sokol Brno I, čímţ dokázali svoji 

jednoznačnou převahu mezi moravskými týmy, která trvala i následné roky 

do začátku války.  

 V roce 1937 přislíbil znovu hrát Cingroš a uţ na celou sezónu se vrátila 

Skřivánková. Avšak ani tyto návraty nikterak přerovským tenistům 

nepomohly a znovu hráli pouze o záchranu, tentokráte však s Uherským 

Hradištěm, kde na jejich půdě vyhráli 8:5. V individuálních turnajích 

se Přerovským dařilo o něco lépe, kdyţ na turnaji v Bystřici pod Hostýnem 

obsazovali třetí místa – Cingroš v singlu pánů, Přidal v singlu nad čtyřicet let, 

Skřivánková v ţenské kategorii a spolu s Ţaludem ve smíšené čtyřhře. 

Mrkvička spolu s olomouckým Srkalem obsadili dokonce první místo 

v čtyřhře a za nimi na třetím místě skončili Cingroš s Přidalem. Stejných 

umístění dosahovali i přerovští junioři a dorostenci na přeboru 

Středomoravské ţupy juniorů a dorostenců konaném 15. května v Přerově. 

Následující sezónu značně ovlivnila celorepubliková atmosféra a zejména 
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částečná mobilizace z 21. května, kdy byli povolání na cvičení i někteří tenisté 

a ţupní výbor následně zrušil ţupní mistrovství. Bohuţel pro přerovské SK, 

kam po pádu jejího mateřského klubu z Uherského Hradiště přestoupila 

nejlepší hanácká tenistka Kučová a začátek sezóny se pro ně vyvíjel slibně – 

tři zápasy a dvě výhry, při čemţ prohru s SK Baťa Zlín nelze zazlívat, protoţe 

si tento tým stahoval nejlepší moravské tenisty a stal se jednoznačně 

moravským suverénem. Po mnichovském diktátu šel sport a sportovní dění 

stranou.  

 Přerov se tedy po skončení první světové války vypracoval na post 

moravské tenisové jedničky, coţ dokazoval na Luhačovickém poháru, 

následném celostátním Riseleyově poháru. Největšími oporami v těchto 

úspěšných letech, které trvaly do roku 1929, byli za muţe nesporně Ferenc 

Maršálek, Fred Přidal a samozřejmě Jan cingroš – poslední dva jmenovaní 

hráli za Přerov do začátku druhé světové války. Jan Cingroš díky 

své nevyzpytatelné povaze však měl občasné přestávky. Za ţeny se jednalo 

především o hráčky Nečasovou, Häuslerovou a Deutschovou. Bohuţel, 

po jejich odchodu se za ně nenašla adekvátní náhrada a i přes občasné dobré 

výkony mladších hráček, jmenovitě především Hovadíkové,  se ţeny staly 

slabým článkem týmu a po odchodu také Maršálka do Brna nebyli muţi 

schopni stáhnout celý tým k lepším výsledkům. V světle těchto odchodů 

se léta po roce 1929 aţ do začátku druhé světové války dají charakterizovat 

jako výsledková houpačka – jeden rok hráli Přerované překvapivě dobře, 

ale následný rok se rovnal katastrofě a jedna poráţka následovala druhou.  
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Tenis v Přerově během druhé světové války 

 

 Události ze dne 15. března 1939 měly dopad i na tenisové dění. Bylo 

nutné pozměnit organizaci ţupních soutěţí. Ţupní mistrovství se tedy hrálo 

pouze ve dvou třídách, první se účastnilo osm klubů a druhá se dále dělila 

na dva okrsky. Dále se rozhodlo o sestupu rovnou dvou klubů. Přerov sestavil 

na tuto sezónu silný tým, do kterého zařadil i nadějné dorostence. Do svého 

mateřského klubu z Uherského Hradiště se však vrátila Kučová. I kdyţ 

přátelská klání nasvědčovala povedené sezóně, tak výsledky zcela 

neodpovídaly očekávání. Nicméně, v porovnání s předchozími sezónami 

se dají posoudit jako zlepšené a Přerovští letos nemuseli hrát znovu 

o záchranu. Co se nepovedlo seniorům, zdařilo se juniorům. Klub jim věnoval 

velkou pozornost a dostávali příleţitosti i u seniorského týmu, 

kde se rozhodně neztratili. Přerovský Jestřábek byl dokonce nominován coby 

nejlepší juniorský hráč Středomoravské ţupy do výběru Moravy proti 

juniorům z Čech.  

 Protektorátní úřady rozpustily sokolské organizace a v přímém důsledku 

toho bývalí členové Sokola zaloţili roku 1940 nový tenisový klub v Přerově 

s názvem LTC Přerov. Ihned byla podána přihláška do tenisové asociace 

a nově ustanovený klub navázal přátelské kontakty s SK Přerov. Avšak válkou 

bylo postiţeno obecně sportovní dění, coţ se nejvíce projevilo v nedostatku 

vybavení a v jeho důsledku se rozhodl ţupní výbor zrušit mistrovství klubů, 

aby se aspoň částečně šetřilo vybavení na tréninky a konání alespoň 

individuálních turnajů. Ten  největší a nejvýznamnější se konal v červenci 

v Brně-Luţánkách o mistrovství Moravy. Znova jako přerovská hráčka 
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do něj zasáhla Kučová, která se spolu s Jindřichem Derkou probojovala 

do finále, kde sice prohráli s dvojicí Píšová – Maršálek, ale cestou 

do něj porazili favorizovanou dvojici Straubeová – Benda, přičemţ první 

jmenovaná byla českou jedničkou. Jednalo se o dlouho očekávaný větší 

úspěch pro přerovské SK. Ještě lépe se přerovští hráči uvedli na individuálním 

turnaji Středomoravské ţupy. Z přerovského SK do smíšené čtyřhry nastoupil 

stejný pár jako na mistrovství Moravy a tentokráte vyhrál. Druhé vítězství 

pro přerovské barvy získali ve čtyřhře bratři Jan a Jindřich Derkové. Dále 

figurovali Přerováci jednou na druhém a třikrát na třetím místě. Jako naděje 

pro přerovský tenis se ukázal mladý, teprve desetiletý Eduard Genţa, jenţ 

získal v dorosteneckém turnaji třetí místo. Bratři Derkové si vyslouţili 

i nominaci do moravského týmu na zápas proti týmu z Čech. Na přerovských 

kurtech se odehráli i nějaké zápasy mezi místními SK a LTC. . Rokem 1940 

ustalo tenisové dění, které se pomalu začalo probouzet aţ v roce 1944, 

ve kterém zářili bratři Derkové.   
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Tenis po válce 

 

 Poválečný tenisový ţivot se začal obnovovat krátce po válce. První 

turnaj se uskutečnil uţ 21. – 22. července 1945. Jednalo se o čistě juniorský 

turnaj, kterého se zúčastnili junioři přerovského SK a LTC. Kromě pánské 

dvouhry všechny kategorie vyhráli hráči SK. Nedlouho po tomto turnaji 

se LTC zanikl a byl obnoven Sokol. SK Přerov se také stal pořadatelem 

prvního velkého celostátního turnaje o mistrovství Moravy, které 

ho se účastnili i takový hráči jako Drobný, Zábrodský, Pachovský či ţenská 

jednička Straubeová. Nejdále se z Přerováků ve své kategorii dostala juniorka 

Mašíčková a to do semifinále. Hrála se samozřejmě i pardubická juniorka, 

kam přerovský oddíl vyslal početnou skupinu. Na té potvrdil své předválečné 

úspěchy mladý Eduard Genţa, který zvítězil v kategorii hráčů do šestnácti let. 

Tento rok byl však stále poznamenám nedostatkem tenisového vybavení, 

proto se hrál menší počet turnajů, i kdyţ některé patřily k velkým 

a významným. Po válce se přerovské SK mohlo opřít o silnou juniorku v čele 

s Eduardem Genţou a za ţeny Alenu Mašíčkovou, později Kopečkovou. 

Tento nástup mladé generace byl potvrzen na přeboru Přerova, kde mládeţ 

velmi potrápila své starší a zkušenější spoluhráče.  

 Nová sezóna 1946 přinesla obnovení ţupního mistrovství 

Středomoravské ţupy, ve kterém měl Přerov hned dvojí zastoupení. Do první 

třídy byl opět zařazen SK Přerov a poprvé za svou historii do druhé třídy 

skupiny jih také Sokol Přerov. Ten také zorganizoval vyhledávací turnaj 

mladých talentů a pro jeho vítěze měl připravené rakety a dalších pět 

nejlepších mělo moţnost volných tréninků a zápasů na sokolských kurtech. 
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Sokol dával v mistrovských zápasech přednost juniorům, kteří ostudu 

rozhodně neudělali a dokonce dosáhli i vítězství nad týmem SK Bystřice 

pod Hostýnem na svých kurtech. Skčko sice nastupovalo dle zdravotních 

moţností v nejsilnějším sloţení, ale i to mu nepomohlo k větším úspěchům. 

Avšak v individuální soutěţi se opět blýskl mladý Eduard Genţa, který obhájil 

loňské prvenství na pardubické juniorce v kategorii do šestnácti let a také 

dosáhl na třetí místo v soutěţi LTC Pardubice. I kdyţ se nedařilo na kurtech 

tak, jako dříve, bylo neustále pamatováno na skvělé organizátorské schopnosti 

funkcionářů SK a Přerovu bylo přiděleno mezistátní juniorské klání Morava – 

Čechy – Slovensko. Zvítězili junioři Moravy.  

 Zatímco rok 1947 probíhal v duchu let minulých, následující rok a léta 

další byla výrazně ovlivněna uchopením moci komunisty v únoru 1948. 

Nastal proces sjednocování sportu a tělovýchovy a to se samozřejmě 

nevyhnulo ani Přerovu. V sezóně 1948 ještě hrály oba oddíly, tedy SK 

a Sokol, odděleně, ale pro následnou sezónu to uţ neplatilo. 16. března došlo 

ke sloučení obou klubů. Samozřejmě byly zrušeny ţupy a ţupní mistrovství 

nahradilo mistrovství Hané smíšených druţstev, které bylo opět rozděleno 

do dvou tříd – v první skupině opět hrálo SK a do druhé třídy byl zařazen 

Sokol. Samozřejmě to platilo jen pro první ročník soutěţe. Výraznějších 

úspěchů však bylo dosaţeno ze strany Přerovských, zejména v roce 1948, 

v individuálních soutěţích a to díky Eduardu Genţovi mladšímu, který 

se dostal aţ do wimbledonského semifinále juniorů. Svými výkony si také 

vyslouţil pozvání na mezinárodní mistrovství ČSR v Praze, kam smělo pouze 

čtyřicet našich nejlepších tenistů. Svou formu také potvrdil na Pardubické 



 

 33 

juniorce, kde se zúčastnil čtyřech kategoriích a ve všech se mu podařilo dostat 

do posledních kol.  

  Avšak z reorganizačních kroků to nebylo zdaleka všechno. V říjnu 1948 

byly zaloţeny Přerovské strojírny, při kterých také vznikla tělovýchovná 

jednota. Ta se později sloučila se Sokolem a závěrem tohoto slučovacího 

procesu  se stala změna názvu na DSO Spartak Přerovské strojírny v roce 

1952. Nutno podotknout, ţe tento útvar nebyl sloţen pouze z tenisového 

oddílu, ale spadal sem i např. oddíl fotbalový, který na začátku působení 

oddílu měl největší váhu a ve městě se tento sport těšil také velké oblíbenosti. 

Za úpadek oblíbenosti tenisu mohl také všeobecně převládající názor, 

ţe se jednalo o „panský sport“ a v duchu hesla Československé obce sokolské 

„Tenis patří všem vrstvám pracujícího lidu“ bylo na tenis pomalu pohlíţeno 

jako na burţoazní výdobytek.  

 V roce 1956 nastupuje František Řehák do funkce předsedy tenisového 

oddílu a také se velmi intenzivně angaţuje v hospodářském úseku jednoty. 

Díky těmto jeho funkcím mohla být uskutečněna výstavba nových šaten 

a klubovny v roce 1958. Dokončování investičních snah vedení pokračovalo 

i v následujícím roce. Avšak bohuţel pro přerovské tenisty stavební činnosti 

na jejich dvorcích značně ovlivnila jejich výkonnost a z důvodu jejího poklesu 

došlo k omlazení týmu. Ani tento krok nevedl k úspěchům a mladí nezkušení 

hráči spadli z oblastní soutěţe do krajského přeboru. Největší pozornost byla 

ovšem věnována ţákům. V této kategorii je také od roku 1958 pořádán 

Genţův memoriál
32

.  

                                                 
32 Jednalo se o celostátní turnaj na počest Eduarda Genţi staršího, který se mimo jiné také 

staral o výchovu mládeţe a velkou měrou přispěl ke zvelebování okolí kurtů přerovského SK.  
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 Ale uţ v roce 1959 i přes úskalí to pro Přerovské vypadalo lépe, zejména 

výkonnostně, coţ se podepsalo i na jejich výsledcích, kdy seniorské druţstvo 

podlehlo pouze Lokomotivě Šumperk těsně 5:6 a obsadilo v kraji druhé místo. 

Avšak i to bylo pro vedení zklamání. Záloţní muţstvo obsadilo čtvrté místo. 

Lépe se vedlo týmu dorostenců, kteří svou skupinu krajského přeboru 

dokonce vyhráli a postoupili tak do finále, kde nastoupili proti vítězi druhé 

skupiny Dynamu Olomouc. Neuhráli však ani jeden bod, coţ jim ale nemohl 

mít nikdo za zlé, vzhledem k faktu, ţe tento tým se skládal ze samých 

reprezentantů kraje. Co se nepovedlo dorostencům, povedlo se ţákům, kteří 

se stali krajskými přeborníky. I druhé druţstvo ţáků vyhrálo svoji skupinu 

krajské soutěţe. Ţáci byli také nejúspěšnější co se týká individuálních turnajů. 

Přerovské ţačky Novotná s Ertlovou se setkaly spolu ve finále krajského 

přeboru a přebornicí se stala Novotná. Obě dvě se svými výkony kvalifikovaly 

i do soutěţí dorostenek, kde se rozhodně neztratily. Dokonce spolu vyhrály 

čtyřhru. Jejich výkony se promítly i do krajského ţebříčku, kde se Novotná 

umístila na prvním a Ertlová na druhém místě a dokonce to stačilo 

i na celostátní ţebříček, v němţ obsadily Novotná deváté a Ertlová desáté 

místo. Ze seniorů byla nejúspěšnější Mašíčková – Kopečková.  

 Na počátku šedesátých let se situace okolo tenisu pomalu zlepšovala, 

i kdyţ zůstal nadále upozaděn oproti jiným sportům, zejména tedy fotbalu. 

Navíc, v roce 1960 proběhla územně správní reforma, kvůli které zanikl 

Olomoucký kraj a vznikl nový kraj Severomoravský. V důsledku toho se týmy 

Přerova, Šumperku a Olomouce dostaly do skupiny s týmy Ostravy, Frýdku, 

Nového Jičína a Frýdlantu. Samozřejmě, skupina začala fungovat aţ o rok 

později, tedy 1961. Podle dostupných informací úroveň krajských soutěţí 
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v bývalém Olomouckém kraji byla nízká a tak se předpokládalo, ţe to bude 

mít Přerov v novém sloţení skupiny těţší
33

. Nicméně tabulka
34

 v novém roce 

v nové skupině Severomoravského kraje ukazuje něco jiného:   

  

Pořadí  Týmy 
Poměr 
setů Body 

 1. Lokomotiva Šumperk  67:31 20 

2. NHKG Ostrava B  67:31 18 

3. 

Sp. Přerovské 
strojírny  59:39 17 

4. Dynamo Olomouc B  44:54 15 

5. VŠB Ostrava  55 :43 14 

6. Tatran Frýdek  41:57 11 

7. TJ Nový Jičín 28:69  10 

8. Spartak Frýdlant   27:71 7 

 

Pro doplnění je nutné dodat, ţe po prohraném souboji o první místo v přeboru 

s Lokomotivou Šumperk, kdy jiţ bylo rozhodnuto o vítězi, Přerov za stavu 4:6 

vzdal z finančních důvodů zápas NHKG Ostrava B. Ani v individuálních 

turnajích se dospělým příliš nedařilo. Za to dorostenci se stali neporaţenými 

přeborníky Severomoravského kraje a i v individuálních soutěţích vyhrávali. 

Například Zd. Novotná vyhrála krajský přebor v singlu, ve smíšené čtyřhře 

s Hoškem a navíc vyhrála i jeden celostátní turnaj a na dvou byla ve finále.  

 První polovina šedesátých let se nesla ve stejném duchu. Seniorský tým 

nedosahoval valných výsledků a v roce 1962 dokonce spadl do I.A třídy. 

V individuálních soutěţích se nejlépe vedlo Kopečkové, která dokázala být 

po celou dobu své kariéry u přerovského tenisu oporou týmu. 

Za to dorostencům se velmi dařilo. Vyjma roku 1964, kdy došlo 

                                                 
33  V poslední sezoně Olomouckého kraje vyhrál Přerov tři ze čtyř soutěţí a v té čtvrté byl 

druhý. Přerovský Spartak měl v soutěţích jeden tým seniorů, dva dorostenecké a jeden tým 

ţáků. Právě ţáci obsadili ono druhé místo.  
34 Štěpančík, Rudolf: Historie tenisu v Přerově. Přerov 2009. s. 44.  
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k reorganizaci krajských soutěţí a v tomto roce skončili na třetí příčce, vţdy 

vyhráli svou skupinu a dokázali se probojovávat střídavě i do finále. 

Z jednotlivců na sebe nejvíce upozorňovala dorostenka Zdenka Novotná, která 

se dokonce v roce 1963 probojovala aţ do čtvrtfinále Pardubické juniorky 

a pro Přerov tím získala největší úspěch za posledních několik let. Objevovala 

se tak i v první desítce celostátního ţebříčku dorostenců. Své výkony 

potvrzovala i v seniorské kategorii, kam přešla v roce 1964. Největší slabinou 

přerovského týmu byli v těchto létech ţáci. Kromě roku 1964, kdy se stali 

krajskými přeborníky, nepřinesli Přerovu valnější výsledky. Jako velký příslib 

pro tuto kategorii byla povaţována dcera nejúspěšnější hráčky po druhé 

světové válce a to Alena Kopečková mladší. Uţ v roce 1965 se dokázala 

umístit na třetí příčce celostátního ţebříčku mladších ţaček. Nebyla však 

jediná, kdo se dokázal dobře umístit, o dvě místa za ní, tedy na pátém místě, 

byla Okrajková.  

 Avšak druhá polovina šedesátých let se stala zcela opačným protipólem 

té první. Seniorský tým v roce 1966 nepoznal v krajském přeboru poráţku, 

postoupil do kvalifikace o druhou ligu, kde Přerov opět zvítězil nad týmem 

Start Praha 8:3 a zaslouţeně tak postoupil
35

. Vítězství bylo pro Přerov 

o to cennější, ţe ve svém kádru měli jen samé odchovance bez posil z jiných 

týmů. Vedení i hráči samotní si dobře uvědomovali, jak bude pro ně těţké 

udrţet se ve vyšší soutěţi. Jako nejdůleţitější krok k tomuto cíli bylo 

povaţováno získání nového trenéra, to se však povedlo aţ na sezónu 1968. 

Coţ se v roce 1967 ukázalo jako klíčové, poněvadţ se Přerovské strojírny 

v soutěţi udrţely jen díky reorganizaci. Na konci soutěţe měly na svém kontě 

                                                 
35  Druhá liga byla rozřaděna do tří skupin a to na Západ, Střed a Východ. Pro první rok byl 

Přerov zařazen do skupiny Střed, která byla také nejtěţší skupinou.  O rok později uţ hrál 

skupinu Východ.  
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pouze jedno vítězství a jednu těsnou poráţku. Druhý rok se nesl ve zcela 

opačném duchu a to především díky posile z Prostějova, Františku Šáškovi, 

který u týmu zastával funkci jak hráče tak trenéra. V jeho osobě získal Přerov 

jeden okresní primát – František Šášek se stal prvním profesionálním 

tenisovým trenérem. Vedl jednak ligové druţstvo a jednak také mládeţ 

a uspořádal tréninkový proces. Všechny zmíněné změny se pozitivně odrazily 

ve výkonu. Přerovský Spartak vyhrál svou skupinu a zahrál si kvalifikaci 

o první ligu, kde však neuspěl. Je nutné dodat, ţe v týmu byla platnou hráčkou 

i Alena Kopečková, která by jinak měla hrát teprve v dorosteneckém týmu. 

Co se však nepovedlo v tomto roce, zvládlo se v roce následujícím. Přerov 

se poučil z chyb, zejména nabral na fyzické zdatnosti a v kvalifikačním turnaji 

si z druhého postu zajistil pro rok 1970 první ligu. Přerovskou Zdenu 

Novotnou vyhlásili nejlepší hráčkou turnaje a oddíl se mohl radovat z návratu 

na tenisové výslunní. Jeden rozdíl zde byl – v úspěšných meziválečných 

létech to byli především pánové, kteří táhli tým k úspěchům, potaţmo celý 

přerovský tenis, ale po válce se situace otočila a úspěšnější byli ţeny, které 

to také dokazovaly na individuálních turnajích a to i na celostátní úrovni. Jako 

příklad poslouţí umístění Novotné na osmnáctém místě za ţeny, Aleny 

Kopečkové na jedenáctém místě za dorostenky a v  ţákovské kategorii 

Rédlová dokonce na devátém místě celostátního ţebříčku. Od šedesátého 

osmého roku existovaly ve Spartaku dvě druţstva – to druhé fungovalo jako 

záloţna pro první tým. U dorosteneckého týmu došlo v tomto období 

k mírnému zhoršení, které bylo způsobeno především generační výměnou.  

Naopak v ţákovských kategoriích došlo k výraznému zlepšení, kdyţ dosáhli 

dvakrát na druhé místo v oblastním přeboru a pokaţdé se jim stala osudná 

NHKG Ostrava.  
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První liga v Přerově 

 

Začátky v nové prvoligové éře nepůsobily nijak optimisticky 

a to i z důvodu absence Novotné, Vávrové a Bártka v přípravných zápasech. 

Nakonec chyběl pouze Bártek. Počáteční prohry dávaly za pravdu 

nepříznivým prognózám, avšak v posledních kolech se dařilo vítězit 

a v konečné tabulce obsadit šesté místo, kdyţ za sebou nechali i takový 

velezkušený klub jako Slavie VŠ Praha. Zajistili si tím prvoligovou účast i pro 

příští rok bez nutnosti hrát baráţ o udrţení. Své umístění zopakovali 

i v následujícím roce 1971, přičemţ je od šestého místa oddělovaly pouhé 

čtyři vyhrané sety navíc oproti ostravskému celku, viz. tabulka
36

: 

 

Pořadí Týmy Zápasy Výhry Prohry 
Poměr 
setů Body 

1. RH Praha 7 7 0 93:24 14 

2. LTC Houšťka 7 5 2 74:45 12 

3. Slavie LTC Praha 7 5 2 68:49 12 

4. Dukla Praha 7 4 3 54:65 11 

5. 
Spartak PS 
Přerov 7 3 4 57:62 10 

6. NHKG Ostrava B 7 3 4 53:62 10 

7. Sparta Praha B 7 1 6 33:86 8 

8. ZKL Brno 7 0 7 40:79 7 

 

Tentokráte porazili soupeře NHKG Ostrava B, Sparta Praha B a také 

ZKL Brno. V obou těchto ročnících dokázal Přerov porazit pouze týmy, které 

pak skončili v tabulce za ním a měl shodně po třech výhrách a čtyřech 

poráţkách. V další sezóně 1972 se sice poměr opakoval, ale tentokráte 

dokázal porazit týmy z vyšších příček. V konečné tabulce obsadil tentokrát 

                                                 
36 Štěpančík, Rudolf: Historie tenisu v Přerově. Přerov 2009. s 56. 

    Body se rozdělovaly následujícím způsobem – za výhru byly dva body a za prohru bod 

jeden. V případě rovnosti bodů rozhodoval lepší poměr setů.  
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šesté místo a kromě poslední Houšťky porazil i Duklu Praha, která obsadila 

třetí místo a tým VŢKG Ostrava, tedy svého souseda z tabulky na pátém 

místě. Obzvláště důleţitou se stala výhra v posledním zápase s Duklou Praha, 

jelikoţ poráţka by poslala Přerovské strojírny do baráţe o udrţení ligové 

příslušnosti. O největší překvapení roku 1972 se nepostaral Přerov, nýbrţ 

nejstarší český klub I. ČLTK Praha, který sestoupil z extraligy a stal 

se tak účastníkem první ligy.  

Další sezóna byla diametrálně odlišná od těch předchozích, protoţe 

Přerov nebojoval o udrţení, nýbrţ o čelo tabulky. Zápasy s obouma celky 

Ostravy a druţstvem Slovan Bratislava zvládli přerovští hráči a hráčky 

dokonce suverénně. Rozhodujícím zápasem o první místo a tedy i o postup do 

extraligy se stal zápas na domácích kurtech Přerovských strojíren s týmem 

I. ČLTK Praha, který Přerov prohrál a celek z Prahy se po roce vrátil zpátky 

mezi tenisovou elitu. Nemilé překvapení si pro své fandy připravili Přerovští, 

kdyţ nečekaně prohráli s nováčkem soutěţe Slávií VŠ Plzeň a to dokonce 

na svém hřišti. V posledním mistrovském utkání prohráli i s týmem Dukla 

Praha a skončili v konečném součtu na třetím místě, coţ byl největší týmový 

úspěch přerovského tenisu po druhé světové válce. Pro rok 1975 byla 

přichystána reorganizace soutěţe, jejíţ největší novinkou se stalo zrušení 

extraligy. Z toho důvodu bylo potřeba se v roce 1974 umístit nejhůře pátí, 

aby byla udrţena daná ligová příslušnost. Oddíl si však stanovil cíl o něco 

sebevědomější a to znovu se umístit alespoň na třetí příčce. To se také Přerovu 

po pěti výhrách a dvou prohrách povedlo a skončil třetí za RH Praha 
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a Zbrojovkou Brno, viz tabulka
37

. Za zmínku jistě stojí výkon Zdeny Novotné, 

která v tomto soutěţním roce neztratila ani jeden jediný bod.  

 

Pořadí Týmy Zápasy Výhry Prohry 
Poměr 
setů Body 

1. RH Praha 7 7 0 88:30 14 

2. Zbrojovka Brno 7 6 1 69:45 13 

3. Spartak PS Přerov 7 5 2 67:60 12 

4. VSŢ Košice 7 4 3 61:64 11 

5. Slavie VŠ Plzeň 7 3 4 57:56 10 

6. Slovan Bratislava 7 2 5 50:69 9 

7. Dukla Praha 7 1 6 40:76 8 

8. Sklo Union Teplice 7 0 7 38:79 7 

 

 

Po létech kolísání, způsobeném generační výměnou, se znovu zvedlo 

i muţstvo dorostu. Pod trenérem Josefem Březinou neprohrálo jediný zápas 

ve své skupině krajského přeboru a suverénně přešlo i v semifinálových 

bojích přes dorostenecký celek Opavy, kterému Přerovští nedovolili ani jeden 

bod. Do finálových bojů však nastupovali přerovští dorostenci jako papírově 

slabší tým oproti dorostencům NHKG Ostrava a tyto předpoklady se také 

potvrdily a Přerov tak skončil na druhém místě v kraji. Umístění se cenilo 

o to více, ţe mládeţ neměla takové moţnosti přípravy přes zimu, jaké by bylo 

zapotřebí. Ale snad ještě větší radost svým fanouškům a především vedení 

oddílu udělalo svými výsledky druhé dorostenecké druţstvo, hrající ţupní 

soutěţ. To stejně jako první muţstvo prošlo skupinou bez jediné poráţky 

a zahrálo si tak baráţ o krajský přebor. V něm uspělo a spolu s ostravským 

NHKG B postoupilo do vyšší soutěţe, čímţ byl ţupní přebor. Přerované díky 

tomu měli v nejvyšších dorosteneckých krajských soutěţích pro rok 1971 

                                                 
37 Štěpančík, Rudolf: Historie tenisu v Přerově. Přerov 2009. s. 65. 

                      Rozdělování bodů se řídilo stejnými zásadami jako v roce 1971.  
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rovnou dva týmy. V této sezóně byla opět úspěšná obě muţstva, která hrála 

kaţdé v jiné skupině I. třídy oblastního přeboru. “A“ druţstvo vyhrálo 

s přehledem svoji skupinu, kdyţ ztratilo za všechny tři zápasy pouhé čtyři 

body. “B“ tým obsadil konečné druhé místo za NHKG Ostrava a jejich zápasy 

naopak končily jen velmi těsným rozdílem. Oba dva přerovské týmy 

se pak utkaly v finálových bojích severomoravského přeboru. Zde zvítězilo 

první muţstvo nad druhým poměrem 7:4 a výhrou nad ostravským celkem 

si zajistili titul přeborník Severomoravského kraje a postup do kvalifikace 

o finále mistra ČSSR. Přerov nestačil pouze na vítěze kvalifikace a to tým 

Pardubic a skončil na velmi pěkném druhém místě. V sezóně 1972 měl Přerov 

v přeboru jen jedno dorostenecké muţstvo, které znovu dominovalo ve své 

skupině, ale tentokráte nestačilo ve finále přeboru na celek NHKG Ostrava 

a skončilo druhé. Stejný scénář se opakoval i v následujícím roce 1973 s tím 

rozdílem, ţe ostravský celek sice porazil, ale naopak prohrál s dorostenci 

Roţnova pod Radhoštěm. Další soutěţní rok uţ však nebyl tolik úspěšný, 

ale nikoliv špatný. V tomto roce dominovali dorosteneckému tenisu v kraji 

týmy NHKG Ostravy a Dynamo Spoje Olomouc. Přerov s oběma týmy 

prohrál, přičemţ ostravský celek jej dokonce deklasoval vysoko 1:10. 

Konečné umístění v krajském přeboru Severomoravského kraje 

tak odpovídalo tehdejšímu stavu týmů, kdyţ Přerov za oběmi uváděnými 

celky skončil třetí. A vzhledem k průměrným výkonům ţáků v krajském 

přeboru v tomto období 1970 – 1974
38

, se do popředí dostávaly i mírné obavy, 

ţe nebude moţno oněm dvoum klubům nadále konkurovat. 

                                                 
38 Ţáci obsadili třikrát třetí a dvakrát dokonce čtvrté místo.  
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V roce 1975 došlo ke zrušení extraligy a první liga se tak stala nejvyšší 

domácí soutěţí. Přerov si právo účasti v ní vybojoval třetím místem v předešlé 

sezóně. První rok však Přerovským strojírnám nevyšel, celou soutěţ 

se pohyboval v niţších patrech tabulky a zachránil se na poslední chvíli. Stačil 

jim však jeden rok na „otrkání“ k tomu, aby dosahovali lepších výsledků. 

Výkonnost přerovského druţstva pomalu rostla a Přerov znovu dokázal být 

důstojnou konkurencí nejlepším českým týmům. To vše korunoval vítězstvím 

v soutěţi v roce 1982, coţ se mu povedlo na čtvrtý finálový pokus. 

V podobném vítězném duchu se nesla celá osmdesátá léta. Avšak 

ani dorostenecké druţstvo nezůstalo pozadu, i kdyţ ve svých výkonech více 

kolísalo. Jako příklad můţe poslouţit vítězství v přeboru ČSSR a stali 

se tak nejlepším československým dorosteneckým týmem, ale uţ o dva roky 

později, tedy v roce 1979 sestoupili do meziokresní soutěţe a v pozdějších 

létech opět bojovali ve své skupině o příčky nejvyšší.   
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                                      Závěr  

Závěrem bych chtěla dodat, ţe ukončení své bakalářské práce jsem 

si zvolila zcela úmyslně. V prvních kapitolách jsem se věnovala historii 

přerovského tenisu trochu podrobněji, neţ v těch následujících. To hlavně 

z toho důvodu, ţe ona historie je velmi obsáhlá a popisovat ji obšírněji 

v kaţdé etapě by zabralo mnohem více prostoru. Proto jsem chtěla zabrat 

především první krůčky, první úspěchy a první pády přerovského tenisu, 

aby si čtenář mohl udělat obrázek, jak těţké je začínat s určitým sportovním 

oddílem, v mé práci jmenovitě tenisu. Další etapy po uchycení 

se na „sportovním nebi“  a v povědomí diváků jsem jiţ nepopisovala 

tak detailně a to hlavně z toho důvodu, ţe se jednalo o klasické schéma 

i jiného sportovního klubu a to ne jen tenisového. Zřejmě kaţdý sportovní 

oddíl si projde chvílemi slávy a „veze“ se na vlně vítězství a euforie, ne jinak 

tomu bylo i u přerovského tenisu. Po úspěšných osmdesátých létech nastala 

opět doba ústupu a průměrných výkonů. V dnešní době patří spíše mezi lepší 

týmy. Absolutní špičkou je tým TK AGROFERT Prostějov, v jehoţ druţstvu 

jsou obě české jedničky – Tomáš Berdych a Petra Kvitová, obouma patří 

i umístění v TOP 10 světového ţebříčku.  

Proto si myslím, ţe jsem splnila úkol, který jsem si zadala – tedy 

seznámit čtenáře s historií přerovského tenisu způsobem, aby mu s čísel 

a statistik „nešla hlava kolem“. Pevně věřím, ţe ač jsem přerovská rodačka 

a přerovský tenis sleduji, se mi povedlo v práci zachovat nestrannost. Jsou 

v ní obsaţeny všechny potřebné údaje, data a pokud by měl někdo zájem 

seznámit se hlouběji s tenisem v Přerově, mohu odkázat na jiţ zmíněnou 

knihu Rudolfa Štěpančíka – Historie tenisu v Přerově.  
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                                       Resumé 

 Nella mia tesina, mi occupo della storia del tennis, 

specificatamente di quello praticato a Přerov. Nel primo capitolo, scrivo del 

tennis mondiale molto brevemente. Il secondo capitolo, invece, tratta del 

tennis in Repubblica Ceca, facendo riferimento agli atleti di spicco che hanno 

reso onore a questo sport. Nell’ultima parte descrivo il tennis a Přerov 

partendo dall’anteguerra, per poi arrivare alla divisione. Il periodo 

dell’anteguerra e quello tra le due guerre è descritto con più dettagli. La Storia 

del tennis a Přerov si caratterizza per i risultati altalenanti. Pochi sono gli anni 

di prosperità e vittorie, mentre i fallimenti e le sconfitte sono di gran lunga 

superiori.   
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